



### 饲料铅污染对蛋鸡生产性能、蛋品质以及抗氧化性能的影响

朱莎<sup>1</sup>, 张爱婷<sup>1</sup>, 代腊<sup>1</sup>, 顾林英<sup>2</sup>, 朱巧明<sup>2</sup>, 邹晓庭<sup>1</sup>

1. 浙江大学饲料科学研究所, 动物分子营养学教育部重点实验室, 杭州 310058;

2. 浙江欣欣饲料股份有限公司, 嘉兴 314005

## Lead Contamination in Feed Affects Performance, Egg Quality and Antioxidant Capacity of Laying Hens

ZHU Sha<sup>1</sup>, ZHANG Aiting<sup>1</sup>, DAI La<sup>1</sup>, GU Linying<sup>2</sup>, ZHU Qiaoming<sup>2</sup>, ZOU Xiaoting<sup>1</sup>

1. Key Laboratory for Molecular Animal Nutrition of Ministry of Education, Feed Science Institute, Zhejiang University, Hangzhou 310058, China;

2. Zhejiang Xinxin Feed Co., Ltd., Jiaxing 314005, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

Download: PDF (959KB) HTML (KB) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

**摘要** 本试验旨在研究不同剂量铅对蛋鸡生产性能、蛋品质以及血清、肝脏和肾脏中与抗氧化性能相关指标的影响。选用40周龄生产性能相近的海兰褐蛋鸡576羽,随机分为4组:对照组、试验1组(T<sub>1</sub>组)、试验2组(T<sub>2</sub>组)、试验3组(T<sub>3</sub>组),每组4个重复,每个重复36羽。对照组饲喂基础饲料, T<sub>1</sub>、T<sub>2</sub>、T<sub>3</sub>组分别饲喂在基础饲料中添加15、30、60 mg/kg铅的试验饲料。试验期8周。结果表明:1)各组间产蛋率和料蛋比均无显著差异( $P>0.05$ ),1~8周T<sub>3</sub>组平均蛋重显著低于对照组( $P<0.05$ ),1~8周T<sub>1</sub>、T<sub>2</sub>、T<sub>3</sub>组平均日采食量分别较对照组降低了3.72% ( $P<0.05$ )、1.93% ( $P>0.05$ )、3.63% ( $P<0.05$ )。2)与对照组相比,试验组蛋白高度和哈夫单位均有降低趋势,除T<sub>3</sub>组蛋白高度( $P<0.05$ )外均差异不显著( $P>0.05$ );T<sub>3</sub>组蛋壳强度和蛋壳厚度最低,第4周和第8周时T<sub>3</sub>组蛋壳强度分别比对照组降低了21.89%、16.84% ( $P<0.05$ );蛋壳厚度的变化趋势与蛋壳强度一致,均随着铅添加量的增加而降低,呈现一定的剂量-效应关系。3)与对照组相比,各试验组血清、肝脏和肾脏中谷胱甘肽过氧化物酶活性均显著降低( $P<0.05$ );丙二醛(MDA)含量均在一定程度上升高,T<sub>3</sub>组血清和肝脏中MDA含量均较对照组显著上升( $P<0.05$ ),各试验组肾脏中MDA含量均显著高于对照组( $P<0.05$ );血清、肝脏和肾脏中还原型谷胱甘肽含量和总抗氧化能力以及总超氧化物歧化酶活性均呈现降低趋势。综上所述,饲料中铅污染可以导致蛋品质降低,诱导脂质过氧化作用,降低蛋鸡抗氧化能力。

关键词: 铅 蛋鸡 生产性能 蛋品质 抗氧化性能

**Abstract:** This experiment was conducted to investigate the effects of lead contamination in feed on performance, egg quality and antioxidant indices in serum, liver and kidney of laying hens. Five hundred and seventy-six 40-week-old Hyline laying hens with the similar performance were randomly allocated to four groups (control group, T<sub>1</sub> group, T<sub>2</sub> group and T<sub>3</sub> group), and every group had four replicates with 36 layers each. Lead was added to the basal diet at 0 (control), 15, 30, and 60 mg/kg, respectively. The experiment lasted for 8 weeks. The results showed as follows: 1) there were no significant differences in laying rate and feed-egg ratio among all groups ( $P>0.05$ ); compared with the control group, the average egg weight in T<sub>3</sub> group was significantly decreased ( $P<0.05$ ) and the average feed intake in groups T<sub>1</sub>, T<sub>2</sub> and T<sub>3</sub> was decreased by 3.72% ( $P<0.05$ ), 1.93% ( $P>0.05$ ) and 3.63% ( $P<0.05$ ) from 1 to 8 weeks, respectively. 2) Lead contamination in feed decreased albumen height and Haugh unit to some extent, but there were no significant differences in them compared with the control group except for albumen height in T<sub>3</sub> group ( $P>0.05$ ). Eggshell strength and thickness in T<sub>3</sub> group were both the lowest in all groups. Compared with the control group, eggshell strength in T<sub>3</sub> group was declined by 21.89% and 16.84% at 4 and 8 weeks ( $P<0.05$ ). The variation trend of eggshell thickness was consistent with that of the eggshell strength, and both of them were decreased with the increase of dietary lead level, presenting a dose-effect relationship to some extent. 3) Compared with the control group, glutathione peroxidase (GSH-Px) activity in serum, liver and kidney in experimental groups was significantly decreased ( $P<0.05$ ), and the malondialdehyde (MDA) content was increased to some extent with the increase of dietary lead level. The MDA content in serum and liver in T<sub>3</sub> group was significantly higher than that in the control group ( $P<0.05$ ). The MDA content in kidney in experimental groups was significantly higher than that in the control group ( $P<0.05$ ). There was a decreasing trend in glutathione (GSH) content and total antioxidant capacity (T-AOC), as well as superoxide dismutase (SOD) activity in serum, liver and kidney of laying hens. These results indicate that lead can reduce the egg quality, and induce the lipid

#### Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

#### 作者相关文章

- ▶ 朱莎
- ▶ 张爱婷
- ▶ 代腊
- ▶ 顾林英
- ▶ 朱巧明
- ▶ 邹晓庭




引用本文:


朱莎, 张爱婷, 代腊等. 饲料铅污染对蛋鸡生产性能、蛋品质以及抗氧化性能的影响[J]. 动物营养学报, 2012, V(3): 534-542

ZHU Sha, ZHANG Aiting, DAI La etc. Lead Contamination in Feed Affects Performance, Egg Quality and Antioxidant Capacity of Laying Hens[J] Chinese Journal of Animal Nutrition, 2012, V(3): 534-542.

链接本文:

[http://118.145.16.228/Jweb\\_dwyy/CN/10.3969/j.issn.1006-267x.2012.03.021](http://118.145.16.228/Jweb_dwyy/CN/10.3969/j.issn.1006-267x.2012.03.021) 或 [http://118.145.16.228/Jweb\\_dwyy/CN/Y2012/V/13/53](http://118.145.16.228/Jweb_dwyy/CN/Y2012/V/13/53)

- [1] JOHNY C P, OSCAR P M, ROLANDO H M, et al. Protective effects of spirulina maxima on hyperlipidemia and oxidative-stress induced by lead acetate in the liver and kidney[J]. Lipid in Health and Disease, 2010, 9: 35-42.
- [2] LEE D H, LIM J S, SONG K, et al. Graded associations of blood lead and urinary cadmium concentrations with oxidative-stress-related markers in the US population: results from the third National Health and Nutrition Examination Survey[J]. Environmental Health Perspectives, 2007, 114(3): 350-354.
- [3] JURCZUK M, MONIUSZKO-JAKONIUK J, BRZOSKA M M. Involvement of some low-molecular thiols in the peroxidative mechanisms of lead and ethanol action on rat liver and kidney[J]. Toxicology, 2006, 219(1/2/3): 11-21.
- [4] GURER H, ERCAL N. Can antioxidants be beneficial in the treatment of lead poisoning?[J]. Free Radical Biology and Medicine, 2000, 29(10): 92-945. 
- [5] TERESA A G, LAURA C. Biochemical changes in the kidneys after perinatal intoxication with lead and/or cadmium and their antagonistic effect when coadministered[J]. Ecotoxicology and Environmental Safety, 2004, 57: 184-189.
- [6] 成军, 高丰, 潘耀谦, 等. 仔猪试验性铅中毒的病理学研究[J]. 中国兽医学报, 2004, 24(4): 372-375.
- [7] BAKALLI R I, PESTI G M, RAGLAND W L. The magnitude of lead toxicity in broiler chickens[J]. Veterinary and Human Toxicology, 1995, 37(1): 23.
- [8] 余东游. 纳米级硅酸盐结构微粒-PBAA-驱除猪饲料铅效果及其机理研究. 博士学位论文. 杭州: 浙江大学, 2005.
- [9] SHAFIQR R, JOSHI M V. Effect of lead toxicity on growth and performance of broilers[J]. Journal of Veterinary and Animal Science, 2009, 5(2): 59-62.
- [10] JENG S L, LEE S J, LIU Y F, et al. Effects of lead ingestion on concentrations of lead in tissues and eggs of laying Tsaiya ducks in Taiwan[J]. Poultry Science, 1997, 76: 13-16.
- [11] HERMAYER K L, STAKE P E, SHIPPE R L. Evaluation of dietary zinc, cadmium, tin, lead, bismuth and arsenic toxicity in hens[J]. Poultry Science, 1977, 56(5): 1721-1722.
- [12] VODELA J K, RENDEN J A, LENZ S D, et al. Drinking water contaminants (arsenic, cadmium, lead, benzene and trichloroethylene). Interaction of contaminants with nutritional status on general performance and immune function in broiler chickens[J]. Poultry Science, 1997, 76: 1474-1495.
- [13] 王修启, 郑海刚, 安汝义, 等. 影响蛋壳质量的因素及改善措施[J]. 中国家禽, 1999, 21(7): 39-41.
- [14] 赵立. 饲料中铅在鸡种蛋和胚胎中的沉积及其对鸡胚肝肾毒性机理的研究. 博士学位论文. 南京: 南京农业大学, 2006.
- [15] 徐健, 颜崇淮, 沈晓明, 等. 铅神经发育毒理的分子机制及相关研究进展[J]. 中国公共卫生, 2005, 21(2): 231-233.
- [16] 金海丽. PBAN吸附猪日粮中重金属铅效果的研究. 硕士学位论文. 杭州: 浙江大学, 2003.
- [17] SHYAM S C, ANAND K. Protective effects of vitamin E against lead-induced deterioration of membrane associated type- I iodothyronine 5' monodeiodinase (5'-D- I) activity in male mice[J]. Toxicology, 1997, 124(3): 203-209. 
- [18] ABDELRAHIM A, HUNAITI M. Effect of lead concentration on the level of glutathione, glutathione S-transferase, reductase and peroxidase in human blood[J]. The Science of the Total Environment, 2000, 248: 45-50.
- [19] HUNAITI A, SOUD M, KHALIL A. Lead concentration and level of glutathione, glutathione S-transferase, reductase and peroxidase in the blood of some occupational workers from Irbid city, Jordan[J]. The Science of the Total Environment, 1995, 170: 95-100.
- [20] SAXENA G, PATHAK U, FLORA S J. Beneficial role of monoester of meso-2,3-dimercaptosuccinic acid in the mobilization of lead and recovery of tissues oxidative injury in rats[J]. Toxicology, 2005, 214(1/2): 39-56.
- [21] 戴伟. 饲料铅对罗非鱼的毒性及硅酸盐纳米级微粒减轻其毒害影响的研究. 博士学位论文. 杭州: 浙江大学, 2008.
- [22] NURAN E, PIYANEE T, TERESE C, et al. In vivo indices of oxidative stress in lead-exposed C57BL/6 mice are reduced by treatment with meso-dimercaptosuccinic acid or N-acetylcysteine[J]. Free Radical Biology and Medicine, 1996, 21(2): 157-161. 
- [23] JENG M H. Lead toxicity as related to glutathione metabolism[J]. The Journal of Nutrition, 1981, 111: 26-33.
- [24] GARCIA-FERNANDEZ A J, BAYOUMI A E, PEREZ-PERTEJO Y, et al. Alterations of the glutathione-redox balance induced by metals in CHO-K1

[J].Comparative Biochemistry and Physiology and Physiology Part C:Toxicology Pharmacology,2002,132(3):365-373. 

[25] EMRAH C,METIN A,IHSAN H.Antioxidant effects of methionine, $\alpha$ -lipoic acid,N-acetylcysteine and homocysteine on lead-induced oxidative stress to erythrocytes in rats[J].Experimental and Toxicology Pathology,2008,60(4/5):289-294.

[26] JIN X,LING-JUN L,CHEN W,et al.Lead induces oxidative stress,DNA damage and alteration of *p53*,*Bax* and *Bcl-2* expressions in mice[J].For Chemical Toxicology,2008,48(5):1488-1494.

[1] 王生雨,李惠敏,占志平,石天虹,黄保华.不同限饲水平对产蛋期肉种鸭生产性能的影响[J].动物营养学报,2012,(3):447-452

[2] 周小乔,王宝维,葛文华,张名爱,岳斌,王晓晓,薛海振,舒常平.饲粮不同维生素E水平对鹅生产性能、胴体品质、血清生化指标和生殖激素含量的影响[J].动物营养学报,2012,(3):462-471

[J]. , 2012,(3): 5